
W numerze...

Grubo ponad 200 mieszkańców 
wzięło udział w konsultacjach 
społecznych w sprawie 
inwestycji "Budowa linii 
kolejowej nr 107 Katowice - 
granica państwa - Ostrawa” 
w ramach Centralnego Portu 
Komunikacyjnego. Odbyły się 
one 4 kwietnia w Ośrodkach 
Kultury w Mszanie i Połomi.
Najczęściej zadawane pytania
i odpowiedzi na nie 
od projektantów oraz CPK 
zebraliśmy na str. 4-6

W jej wierszach są ślady wspo-

mnień z dzieciństwa, obrazy 

związane z rodziną, zaduma 

nad zmiennym ludzkim losem, 

obserwacje naszych emocji, tę-

sknota za wydobyciem z czło-

wieka tego, co w nim dobre.

 Anioł jako synonim dobra to 

motyw przewodni tomiku po-

ezji Janiny Krzyżok... STR. 9 

Gorąco 
na spotkaniach
o szybkiej kolei
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 Od początku rosyjskiej inwazji zbrojnej na Ukrainę już 142 obywateli 
Ukrainy, uciekających przed wojną, otrzymało pomoc w Gminie Mszana. 
Obecnie przebywa u nas 118 osób, ponad 30 dzieci chodzi do naszych 
szkół i przedszkoli. 
   Z okazji prawosławnych Świąt Wielkanocnych, przypadających na 24 
kwietnia, Urząd Gminy wraz z pracownikami Ośrodka Pomocy Społecznej 
przygotował paczki z artykułami spożywczymi. Wcześniej  upominki dla 
dzieci ufundowały parafie w Mszanie i Połomi...  str. 11

Dać trochę więcej radości w święta

Śląsk w żałobie
Tragedie na Pniówku i Zofiówce

  Do dwóch tragicznych wypadków doszło w odstępie 
trzech dni w dwóch kopalniach Jastrzębskiej Spółki 
Węglowej. W wyniku wybuchów metanu w KWK 
Pniówek poszkodowanych zostało ponad 30 górni-
ków, co najmniej pięciu z nich nie żyje. Wśród 
siedmiu zaginionych, którzy pozostali w odciętej 
strefie kopalni, jest mieszkaniec Mszany.
 Górnictwo, które daje pracę mieszkańcom całego 
regionu i stanowi podstawę bytu materialnego wielu 
rodzin z naszej gminy, odsłoniło znów swoje mroczne 

oblicze... STR. 3

CHCE
BUDZIĆ
ANIOŁY
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Festiwal Palmy Wielkanocnej w mszańskim parku
W niedzielę, 10 kwietnia, w Pa-

rku Aktywnej Rekreacji w Msza-

nie odbył się IV Festiwal Palmy 

Wielkanocnej.

 Mimo pogody w kratkę udało 

się ustawić 10-metrową palmę 

w kolorze niebiesko-żółtym. Są 

to barwy zarówno Gminy Msza-

na, jak i Ukrainy, której miesz-

kańcy, będący u nas gośćmi, byli 

obecni w parku. Ponadto prze-

prowadzono konkurs na najpię-

kniejszą palmę wykonaną przez 

mieszkańców (głównie dzieci) 

i nagrodzono piękne palmy wy-

konane przez członków Rad So-

łeckich z Mszany, Połomi i Go-

gołowej. 

 Na wszystkich uczestników 

czekała ciepła kawa i herbata 

i kawałek pysznej babki wielka-

nocnej, upieczonej przez panie 

Eugenię Rduch, Renatę Pisarek 

i Zofię Orszulik z KGW Mszana.

 Organizatorem wydarzenia był 

Gminny Ośrodek Kultury i Rek-

reacji w Mszanie. - Dziękujemy 

wszystkim zaangażowanym 

w przygotowanie i postawienie 

rekordowej palmy. Dziękujemy 

paniom z KGW Mszana za 

upieczenie pysznych baranków 

i babek wielkanocnych, które 

trafiły do uczestników naszego 

świątecznego spotkania. Dzię-

kujemy również Wam wszyst-

kim za tak liczną obecność 

i wspólną zabawę. Do zobacze-

nia za rok - mówił Rafał Jabłoń-

ski, dyrektor GOKiR.

 W konkursie na najpiękniejszą 

palmę wielkanocną w kategorii 

„dzieci” zwyciężył Tobiasz Ku-

cza. Drugie miejsce przyznano 

Jankowi Wawrzyńczykowi, na-

tomiast trzeci był Sebastian Ja-

szczyński. W kategorii „dorośli” 

zwyciężyła Edyta Furtak. 

 Palmy wielkanocne tradycyjnie 

zaprezentowały Rady Sołeckie. 

Pierwsze miejsce dla Mszany, 

drugie dla Połomi, trzecie dla 

Gogołowej. (mr)

Wspólne zdjęcie pod palmą

Laureaci konkursu na najpiękniejszą palmę

Palmy Rad Sołeckich

Ustawianie 10-metrowej palmy
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Tragiczna wiosna w górnictwie. Śląsk w żałobie

W środę, 20 kwietnia, kwadrans 

po północy w kopalni Pniówek 

w Pawłowicach na poziomie 

1000 metrów pod ziemią dosz-

ło do prawdopodobnie dwóch 

wybuchów metanu. 

Drugi wybuch 

nastąpił, gdy trwała już akcja ra-

townicza. Stwierdzono zgon 

5 górników, 25 zostało poważ-

nie rannych, wielu trafiło do 

szpitali z ciężkimi poparzeniami. 

7 osób nadal nie wydobyto. 

          Wybuch za wybuchem

 Akcja była prowadzona w eks-

tremalnie trudnych warunkach. 

Pod ziemią przekroczone były 

dopuszczalne stężenia gazów. 

Zastępy ratowników wyposażo-

nych w aparaty tlenowe prowa-

dziły intensywne prace mające 

na celu przywrócenie atmosfe-

ry. Zabudowali wentylator i po-

nad 200 metrów lutniociągu – 

instalacji umożliwiającej wtło-

czenie czystego powietrza.

 Niestety, w czwartek, 21 kwiet-

nia wieczorem, w rejonie pro-

wadzonej akcji ratunkowej nas-

tąpiły kolejne wybuchy. Podmu-

chy objęły 10 ratowników, któ-

rzy ulegli urazom. Wszyscy po 

wyjechaniu na powierzchnię 

trafili do szpitali. Wybuchy 

wstrzymały prace przy budowie 

lutniociągu, a tym samym akcję 

poszukiwawczą siedmiu pra-

cowników.

 W piątek, 22 kwietnia w połud-

nie sztab akcji ratunkowej ogło-

sił – ze względu na duże zagro-

żenie kolejnymi wybuchami 

metanu i bezpieczeństwo zas-

tępów ratowniczych – decyzję

o izolacji rejonu katastrofy. 

 – To są bardzo trudne decyzje, 

musimy jednak myśleć o bez-

pieczeństwie ratowników. Wy-

syłanie ich w tak niebezpieczny 

rejon byłoby ryzykowne i tym 

samym bardzo nieodpowie-

dzialne – powiedział Tomasz 

Cudny, prezes zarządu Jast-

rzębskiej Spółki Węglowej. 

Kilometr pod ziemią pozostało 

W zagrożo-

nym rejonie przebywało łącznie 

42 pracowników. 

siedmiu pracowników kopalni. 

– Rozmawialiśmy z rodzinami 

i żonami poszkodowanych 

pracowników, którzy zostają na 

razie na dole. Bliscy naszych 

pracowników zostali poinfor-

mowani jako pierwsi o tej 

sytuacji i zostali objęci opieką 

psychologiczną – powiedział 

Aleksander Szymura, dyrektor 

pracy w kopalni Pniówek.

 W sobotę, 23 kwietnia, sztab 

akcji poszerzony o naukowców 

rekomendował, a kierownik 

akcji podjął decyzję o zabudo-

wie w rejonie ściany N-6 dwóch 

tam przeciwwybuchowych.

Z chwilą oddania tego numeru 

Wieści jedna tama była gotowa, 

druga na ukończeniu.

          Wstrząs na Zofiówce

 W tę samą sobotę rano cały 

Śląsk wstrzymał oddech - o go-

dzinie 3:40 na kopalni Zofiówka 

na poziomie 900 m doszło do 

wstrząsu wysokoenergetycz-

nego połączonego z intensyw-

nym wypływem metanu. W re-

jonie wypadku było 52 pracow-

ników, 42 z nich wyszło o włas-

nych siłach. Z dziesiątką górni-

ków stracono kontakt. W so-

botę o godz. 18:00 JSW poin-

formowała, że ratownicy dotarli 

do czterech poszukiwanych 

górników. W poniedziałek od-

naleziono kolejnych martwych 

górników, a do ostatnich ciał 

ratownikom udało się dotrzeć 

w środę rano. Akcja poszuki-

wawcza trwała łącznie cztery 

doby.

 Obie kopalnie tuż po wypad-

kach odwiedził najpierw pre-

mier RP Mateusz Morawiecki, 

a następnie prezydent Andrzej 

Duda. Szef rządu obiecał pomoc 

rodzinom. - Te straszne trage-

die pokazują, że praca górnika 

to nie tylko trud, ale też og-

romne ryzyko narażenia na 

niebezpieczeństwo. Myślmy o 

tym także, bo górnicy pracują 

ciężko dla nas, dla Polaków – 

powiedział Mateusz Morawie-

cki. - Państwo polskie nie zos-

tawi rodzin górników samych - 

zapewnił.

 Prezydent Polski w Zofiówce 

cytował ekspertów, którzy wy-

jaśniali mu, że nie ma żadnego 

związku pomiędzy zdarzeniami 

na obu kopalniach, był to po 

prostu zbieg okoliczności. - Nie 

spodziewałem się, że dosłownie 

za kilkadziesiąt godzin będę 

tutaj znowu w Jastrzębiu-Zdro-

ju, w związku z kolejną katas-

trofą - mówił Andrzej Duda.

 Prezydent zapalił znicz przed 

tablicą upamiętniającą tragicz-

nie zmarłych górników, która 

znajduje się w cechowni kopal-

ni. Wcześniej podobny hołd 

pamięci złożył przed figurą św. 

Barbary na terenie kopalni 

Pniówek. - Bardzo trudna jest ta 

wiosna dla naszego górnictwa 

i nas wszystkich. W górnictwie 

te wypadki niestety się zdarzają, 

wszyscy górnicy wiedzą, że ry-

zyko jest i że ono wcale nie jest 

małe. Taka jest niestety specy-

fika tej trudnej pracy - powie-

dział prezydent. W kolejnych 

dniach JSW podała informacje 

o zgonie dwóch górników 

z Pniówka, przebywających 

w bardzo ciężkim stanie w Ce-

ntrum Leczenia Oparzeń 

w Siemianowicach Śląskich. 

Rokowania co do życia niektó-

rych również były niepewne. 

 Żałoba i Msze św. 
za górników i rodziny

 W kopalniach Jastrzębskiej 

Spółki Węglowej pracuje bar-

dzo wielu mieszkańców gminy 

Mszana, to jeden z największych 

zakładów pracy w regionie. 

Niektórzy z nich byli na szych-

cie, gdy wydarzyły się obie 

katastrofy. Niestety, wśród za-

ginionych górników z Pniówka 

jest mieszkaniec Mszany, Łu-

kasz Sokołowski, mąż, ojciec 

dwójki dzieci. W środę, 27 

kwietnia w kościele parafialnym 

św. Jerzego w Mszanie odbyła 

się Msza św. w Jego intencji oraz 

w intencji najbliższej rodziny. 

  Również władze samorządowe 

gminy składają rodzinie ser-

deczne wyrazy współczucia 

i wsparcia, łącząc się w tym 

tragicznym czasie w myślach 

i modlitwach z bliskimi ofiar. 

Święta Barbaro, módl się za 

nimi!

  Niedziela, 24 kwietnia, była 

w województwie śląskim dniem 

żałoby. Dla uczczenia tragedii, 

flagi na maszcie przed wejściem 

do budynku Urzędu Gminy w 

Mszanie zostały opuszczone do 

połowy. Żałobę ogłosiły też 

Pawłowice i Jastrzębie Zdrój, na 

terenie których znajdują się 

obie kopalnie. (mr)

Opuszczone flagi przed UG
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Gorąco na konsultacjach z mieszkańcami w sprawie kolei
Ponad 110 mieszkańców Msza-

ny i 120 mieszkańców Połomi 

wzięło udział w konsultacjach 

społecznych w sprawie inwes-

tycji "Budowa linii kolejowej nr 

107 Katowice - granica państwa 

- Ostrawa” w ramach Central-

nego Portu Komunikacyjnego. 

Odbyły się one 4 kwietnia 

w Ośrodkach Kultury.

 Mieszkańcy, podobnie jak 

wcześniej władze samorzą-

dowe, wyrazili zdecydowany 

sprzeciw wobec obydwu wa-

riantów przebiegu Kolei Dużych 

Prędkości przez teren gminy. 

Dla mieszkających w Mszanie 

wariant czerwony jest bardzo 

zły, a zielony absolutnie nie do 

zaakceptowania (wyburzonych 

może zostać nawet 128 budyn-

ków). W Połomi wariant zielony 

przebiega głównie przez pola 

uprawne, co jest nie do zaak-

WARIANTY I TERMINY
ź Który wariant jest prefero-

wany? 

Na tym etapie realizacji STEŚ (II 

Etap) nie można wskazać wariantu 

preferowanego. Analizy techniczne, 

ekonomiczne i środowiskowe wy-

konane przez Wykonawcę STEŚ w 

ramach III Etapu wskażą wariant 

inwestorski. 

ź Kryteria wyboru wariantu?

Wariant inwestorski zostanie wyb-

rany na podstawie analizy kosztów 

i korzyści, analizy wielokryterialnej. 

Analiza obejmuje m.in. kryteria 

ekonomiczno - finansowe, tech-

niczne, środowiskowe, społeczne.

ź Czy prezentowany przebieg 
linii jest przebiegiem ostate-
cznym, czy zakładają Państwo 
ewentualne zmiany jego loka-
lizacji?

Przebieg wariantów został okre-

ślony. Ale STEŚ na tym etapie 

projektowania podlega uzasadnio-

nym zmianom przebiegu, jeżeli 

chodzi o trasowanie wariantów, jak 

i techniczne uzasadnienia przebie-

gu. Zatem zmiany, mieszczące się 

w ramach założeń projektowych, są 

dopuszczalne po analizie danych 

i na podstawie rzeczowych, zasad-

nych argumentów, między innymi 

z etapu konsultacji.

ceptowania przez wielu tamtej-

szych rolników. Z kolei wariant 

czerwony drastycznie ingeruje 

w zabudowę mieszkaniową (w 

tej wersji do wyburzenia w gmi-

nie będzie ok. 77 budynków).

 Prowadzący konsultacje prze-

dstawiciele firmy Egis Poland 

Sp., która na zlecenie CPK 

realizuje Studium Techniczno-

Ekonomiczno-Środowiskowe 

dla projektu, zapewnili, że 

wszystkie uwagi tak mieszkań-

ców, jak i samorządu, zostaną 

ujęte w protokole z konsultacji. 

Czynnik społeczny ma być jed-

nym z kryteriów oceny warian-

tów. Najważniejszym będą jed-

nak względy ekonomiczne.

 Kiedy będziemy wiedzieć więcej 

o ostatecznym przebiegu pla-

nowanej linii? Egis ma zareko-

mendować spółce CPK wariant 

inwestorski pod koniec III kwar-

tału tego roku, a więc prawdo-

podobnie we wrześniu.

Mieszkańcy Połomi wywiesili 

nieopodal Ośrodka Kultury, 

gdzie odbyły się konsultacje, 

banery protestacyjne, z którymi 

niedawno pikietowali na mos-

tach nad autostradą. (mr)

Najczęstsze pytania i odpowiedzi
ź Czy Panowie są świadomi te-

go, jak absurdalne trasy wyz-
naczyli? Domy i gminy prze-
dzielone na pół.

Przy realizacji inwestycji liniowej 

takiej jak linia dużej prędkości nie 

jest możliwe pełne dostosowanie 

projektowanego przebiegu do 

istniejącej zabudowy. Studium wy-

konalności jest etapem, na którym 

analizowane są różne możliwości 

w celu wyboru najkorzystniejszego 

z nich. 

ź Dlaczego bardziej brane są 
uwagi kopalń, które kończą 
swoją działalność, a nie mie-
szkańców, którzy będą żyć 
z tą "wartością dodaną" w po-
staci kolei?

Pytanie zawiera nieprawdziwą tezę, 

ponieważ:

- nie wszystkie kopalnie w rozpatry-

wanym rejonie będą podlegały wy-

gaszeniu (np JSW S.A.)

- szkody górnicze są parametrem 

krytycznym ze względu na bez-

pieczeństwo nowoprojektowanej 

linii

- opinie mieszkańców i samorzą-

dów będą również brane pod 

uwagę na etapie oceny wariantów.

ź Jaki może być skutek naszych 
pytań: żaden czy ich uwzględ-
nienie czyli korekta wariantu?

Wykonawca konsultuje rozwiązania 

trasowań wariantów i rozwiązania 

techniczne dla poszczególnych wa-

riantów. Uwagi zgłaszane na etapie 

konsultacji będą uwzględnianie 

przez Wykonawcę na etapie przy-

gotowania wyceny wariantów do 

Analizy porównawczej. 

 Wnioski z konsultacji społecznych 

trafią do analiz ryzyka i analiz sła-

bych i mocnych stron dla wszystkich 

wariantów.

ź Co zmieni dla mieszkańców 
etap drugi, skoro uwagi z eta-
pu pierwszego nie zostały 
wzięte pod uwagę?

Prowadzona przez Spółkę kampa-

nia (spotkania, wieloetapowe kon-

sultacje, dedykowane strony inter-

netowe), polegająca na informo-

waniu społeczeństwa o pracach nad 

dokumentacją studialną i projekto-

wą od najwcześniejszych etapów 

procesu inwestycyjnego (tj. znacz-

nie wcześniej niż jest to wymagane 

prawem), ma na celu zapoznanie 

z jej wynikami jak najszerszej grupy 

interesariuszy. Natomiast poziom 

szczegółowości i kanały dystrybucji 

materiałów odpowiadają obecne-

mu etapowi przygotowania inwes-

tycji. 

ź Czy bierzecie Państwo pod 
uwagę możliwość, że ten pro-

jekt nie dojdzie do skutku? Co 
musiałoby się stać, by ten 
pomysł rządowy nie wypalił ? 

Teoretycznie jest możliwe, iż stu-

dium wykonalności zakończone 

zostanie negatywną rekomendacją 

dotyczącą realizacji projektu.

ź Co będzie jeżeli okaże się, że 
ta inwestycja jest nietrafiona, 
przynosi straty? Ludzie będą 
pozbawieni domów, a pocią-
gami i tak nikt nie będzie 
jeździł?

Proces studium wykonalności służy 

do tego, aby uwzględnić wszelkie 

okoliczności w ten sposób, aby 

takie sytuacje nie miały miejsca.

ź A dlaczego nie możemy wy-
korzystać istniejącej infra-
struktury? Czemu nie zmo-
dernizować linii Ostrava-
Rybnik-Katowice?

Geometria planowanej linii kolejo-

wej umożliwia poruszanie się po-

ciągów z prędkościami do 250 

km/h. Istniejące linie kolejowe mają 

dużo niższe parametry. Doprowa-

dzenie tych istniejących linii kole-

jowych do podobnych parametrów 

wiązałoby się również z procesem 

przeprojektowania tych linii i dużo 

większych zajętości terenu niż 

dotychczasowa zajętość terenów 

pod istniejące linie kolejowe.

Spotkania w Mszanie i Połomi zgromadziły ponad 230 osób

Sprzeciw wyraził też wójt
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WYWŁASZCZENIA
ź Ile czasu wcześniej otrzy-

mamy informację, jeżeli już 
zostanie zaakceptowana trasa 
kolei, na możliwość kupna 
nowego domu?

Aktem określającym nieruchomości 

lub ich części, które zostaną 

przejęte na rzecz Skarbu Państwa 

pod budowę linii kolejowej będzie 

decyzja o ustaleniu lokalizacji linii 

kolejowej. Zgodnie z obowiązują-

cymi obecnie przepisami,  zawia-

domienia dotyczące toczącego się 

postępowania (wszczęcie postępo-

wania, zebranie dowodów, wydanie 

decyzji) będą przesyłane właścicie-

lom lub użytkownikom wieczystym 

nieruchomości na adres wskazany 

w ewidencji gruntów i budynków 

prowadzonej przez starostę. 

 W przypadku nieruchomości o nie-

uregulowanym stanie prawnym 

strony zawiadamia się w formie 

publicznego obwieszczenia wywie-

szanego m.in.. w urzędzie gminy 

właściwym ze względu na miejsce 

położenia nieruchomości oraz stro-

nie BIP tego urzędu. Podkreślić na-

leży, że z punktu widzenia opisa-

nego procesu istotną sprawą jest 

zadbanie o aktualizację danych w 

ewidencji gruntów i budynków oraz 

o uregulowanie stanu prawnego 

nieruchomości.

ź Jak krok po kroku będzie 
wyglądało wysiedlenie właś-
ciciela budynku z jego WŁAS-
NEGO DOMU? 

Przede wszystkim należy zaznaczyć, 

że obecnie rozważane są różne 

warianty przebiegu inwestycji, z 

których do dalszych prac zostanie 

wybrany wyłącznie jeden, tzw. 

wariant inwestorski. W oparciu o 

wariant inwestorski zostaną okreś-

lone nieruchomości, których prze-

jęcie będzie niezbędne do zrealizo-

wania inwestycji. Spółka będzie 

dążyć nie tylko do zagwaranto-

wania mieszkańcom możliwie naj-

korzystniejszych warunków przeję-

cia nieruchomości, ale również jak 

najwcześniejszego poinformowania 

ich o planach w tym zakresie – z uw-

zględnieniem kompleksowego 

przedstawienia przebiegu całego 

procesu (wobec mieszkańców, któ-

rych dotyczy).  

ź Co jeżeli ktoś nie zgodzi się 
dobrowolnie na wywłaszcze-
nie związane z inwestycją?

Spółka będzie dążyć do zagwaran-

towania mieszkańcom możliwie 

najkorzystniejszych warunków, z 

uwzględnieniem sytuacji rynkowej. 

Najczęstsze pytania i odpowiedzi

Niemniej, w sytuacji braku akcep-

tacji propozycji i rozwiązań Spółki 

zastosowanie mają przepisy:

d) ustawy z dnia 28 marca 2003 r. 

o transporcie kolejowym;

e) ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. 

Kodeks postępowania administra-

cyjnego;

f) ustawy z dnia 30 sierpnia 2002 r. 

Prawo o postępowaniu przed są-

dami administracyjnymi.

ź W którym momencie odbędą 
się wysiedlenia?

Dokonanie wyboru wariantu inwes-

torskiego jest przewidziane do ko-

ńca 2022 r. Oznacza to, że po uzy-

skaniu niezbędnych decyzji oraz 

uzgodnień tj. w I kw. 2024 r. będzie 

potwierdzone miejsce realizacji linii 

kolejowej. Można zatem przyjąć, iż 

ostateczne określenie terenu, który 

zostanie przejęty pod inwestycję 

nastąpi w I kw. 2025 r. Objęcie 

nieruchomości w faktyczne włada-

nie niezbędne będzie do rozpo-

częcia robót budowlanych. Prace te 

można rozpocząć na postawie 

decyzji o pozwoleniu na budowę. 

Zgodnie z przyjętym harmono-

gramem wydanie ww. decyzji 

planowane jest na IV kw. 2025 r. / I 

kw. 2026 r. Zgodnie z dotych-

czasową praktyką, możliwe jest 

korzystanie z nieruchomości prze-

jętej pod budowę linii kolejowej do 

czasu wydania decyzji o pozwoleniu 

na budowę.

ź Na jakiej podstawie są wyli-
czane kwoty należne właś-
cicielowi za wywłaszczenie 
nieruchomości? O ile cena jest 
większa od wartości rynko-
wej?

Cena będzie zawsze odnosiła się do 

wartości rynkowej na dzień wydania 

decyzji lokalizacyjnej. Wycena bę-

dzie opracowana przez niezależ-

nego rzeczoznawcę na podstawie 

operatu szacunkowego. Szczegóły 

określa Ustawa z 21 sierpnia 1997 r. 

o gospodarce nieruchomościami.

ź Ceny rynkowe za m2 miesz-
kań nie obejmują ich wypo-
sażenia ani wykończenia. Jak 
odszkodowanie ma zrekom-
pensować utratę mienia?

Proces wyceny jest prowadzony jest 

przez niezależnego Rzeczoznawcę 

majątkowego. Do określenia wyso-

kości odszkodowania sporządzane 

są operaty szacunkowe na pod-

stawie przepisów ustawy z dnia 21 

sierpnia 1997 roku o gospodarce 

nieruchomościami oraz Rozpo-

rządzenia Rady ministrów z dnia 20 

września 2004 roku w sprawie 

wyceny nieruchomości i sporządza-

nia operatu szacunkowego. Operat 

szacunkowy jest wynikiem przepro-

wadzonego procesu wyceny i po-

winien co do zasady uwzględniać 

całość uwarunkowań i czynników 

mających wpływ na wartość nie-

ruchomości. Przyjęta metoda szaco-

wania należy do wyłącznych kom-

petencji rzeczoznawców majątko-

wych, przy czym działają oni w 

oparciu o przepisy prawa.

ź Co z odszkodowaniami za 
dobrze utrzymane ogrody - 
drzewa, krzewy itp..? 

W skład odszkodowania wchodzą 

wszelkie naniesienia i zagospoda-

rowania.

ź Jakie są procedury w przypa-
dku nieruchomości obciążo-
nych hipoteką? 

Podstawowym pytaniem jest, jaka 

zostanie określona wysokość od-

szkodowania. Odszkodowanie bę-

dzie określone na dzień wydania 

decyzji lokalizacyjnej, będzie od-

nosiło się do wartości rynkowej. 

Zakładamy, że wartość będzie rów-

na lub wyższa wysokości kredytu. 

Sytuacja każdego kredytobiorcy jest 

bardzo indywidualna i nie da się od-

powiedzieć bez szczegółowej ana-

lizy konkretnego przypadku. Należy 

założyć, że wszystkie tego typu 

sytuacje muszą być zaopiekowanie 

przez Inwestora w zakresie różnych 

rozwiązań zabezpieczających in-

teres społeczny. Sytuacja każdego 

kredytobiorcy jest bardzo indywi-

dualna i nie da się odpowiedzieć bez 

szczegółowej analizy konkretnego 

przypadku. Spółka będzie dążyć do 

zagwarantowania mieszkańcom 

możliwie najkorzystniejszych wa-

runków przejęcia nieruchomości.

ź Czy są przewidziane jakieś 
preferencje, tarcze, dla osób, 
które będą wywłaszczane - 
ulgi budowlane, ulgi w spłacie 
kredytu? 

Na obecnym etapie nie są znane 

regulacje prawne w tym zakresie. 

ź Co z utratą wartości działek 
w pobliżu planowanych tras? 
Czy są przewidziane odszko-
dowania dla właścicieli nieru-
chomości bezpośrednim są-
siedztwie planowanych tras?

Jeżeli z przeglądu ekologicznego 

albo z oceny oddziaływania przed-

sięwzięcia na środowisko, albo 

z analizy porealizacyjnej wynika, że 

mimo zastosowania dostępnych 

rozwiązań nie mogą być dotrzyma-

ne standardy jakości środowiska 

poza terenem inwestycji, tworzy się 

obszar ograniczonego użytkowa-

nia. W ramach powyższego wpro-

wadzane są środki odszkodo-

wawcze.

ź Czy planowane są rekompen-
saty dla wszystkich Mieszkań-
ców, a także dla gminy za 
spadek dochodów, żeby mo-
gła zabezpieczyć potrzeby 
Mieszkańców?

Każdy planowany fragment linii 

kolejowej jest szczegółowo analizo-

wany pod kątem kolizji z istniejącą 

zabudową mieszkaniową i przemy-

słową. Badane są skrzyżowania 

z infrastrukturą komunalną, siecia-

mi energetycznymi, układem dro-

gowym, położenie względem 

zabytków itp.. /.../ Wkładamy wiele 

wysiłku, by proponowane przebiegi 

w możliwie niewielkim stopniu 

wpływały negatywnie na funk-

cjonowanie społeczności. Budowa 

linii kolejowej będzie przy tym 

wspierać rozwój regionu.

ź W jaki sposób rekompenso-
wana będzie strata dochodów 
w wyniku utraty działalności 
gospodarczej znajdującej się 
na wywłaszczanej działce?

Spółka będzie dążyć do zagwaran-

towania mieszkańcom możliwie 

najkorzystniejszych warunków, z 

uwzględnieniem sytuacji rynkowej. 

Wycena nieruchomości na cele 

określenia wysokości odszkodo-

wania za przejęte nieruchomości 

lub ich części będzie dokonywana w 

oparciu o przepisy ustawy z dnia 28 

marca 2003 r. o transporcie 

kolejowym (m.in. art. 9y) oraz 

przepisy ustawy z dnia 21 sierpnia 

1997 r. o gospodarce nierucho-

mościami. 

ź Jakim prawem firma Egis 
wchodzi na tereny prywatne 
bez zgody właścicieli w celu 
pomiarów?

Jednym z zadań Wykonawcy jest 

wykonanie profilu geotechnicz-

nego gruntów dla planowanych 

wariantów, Wykonawca realizuje te 

pomiary na podstawie prawa 

geologicznego, geodezyjnego 

i umowy z zamawiającym CPK. 

ź Dlaczego nie zostaliśmy po-
informowani w sprawie ba-
dania gruntu przez firmę ge-
odezyjną?

Odbędzie się spotkanie robocze po 

to, aby przypomnieć i zobligować 

firmy do właściwego sposobu pro-

wadzenia tych prac i o komunikacji 

z właścicielami terenu odnośnie do 

możliwości wejścia na teren i prze-

prowadzenia badań czy pomiarów. 
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AKTUALNOŚCI Z ŻYCIA GMINY

Panie dyrektor odebrały akty powierzenia

WPŁYW KOLEI NA ŻYCIE
ź Na jaką prędkość jest pro-

jektowany odcinek Katowice - 
Ostrawa? 

Według założeń CPK linia kolejowa 

dużych prędkości Katowice -Gra-

nica Państwa – Ostrawa jest pro-

jektowana do prędkości 250 km/h.

ź Jaki hałas generuje pociąg 
przy prędkości 230 km\h?

Hałas kolejowy z natury rzeczy jest 

krótkotrwały: pojawia się w chwili 

przejazdu pociągu, po czym nas-

tępuje dłuższy okres ciszy. Inten-

sywność hałasu jest najwyższa przy 

źródle i rozprzestrzenia się malejąc 

wraz z odległością od źródła. Pociąg 

jest źródłem hałasu złożonego, na 

który, co do natury, składają się 

m.in: hałas toczenia wózków i kół po 

Najczęstsze pytania i odpowiedzi
szynach, hałas silników, hałas śliz-

gacza pantografu o drut jezdny 

i szum aerodynamiczny wynikający 

z przemieszczania bryły pociągu 

rozcinającej powietrze. Każde z tych 

źródeł ma inne cechy i wartości, za-

leżne od wielu czynników (zużycie 

szyn, prędkości itp..). Wobec po-

wyższego nie ma jednej wartości, 

którą można podać, bo różne ele-

menty pociągu są źródłem różnego 

typu hałasu przy różnych para-

metrach i w różnych odległościach 

od linii kolejowej wytwarzają różne 

poziomy hałasu.

 Dlatego w celu zabezpieczenia 

komfortu akustycznego mieszkań-

ców stosuje się metody pomiarów 

i symulacji dla różnych scenariuszy 

i w przypadku podejrzeń o możli-

wość przekroczenia dopuszczal-

nych poziomów hałasu /.../ dobiera 

się takie zabezpieczenia (np. ekrany 

akustyczne), które zapewnią speł-

nienie dopuszczalnych poziomów 

hałasu. Co więcej, w razie najm-

niejszych wątpliwości organ wy-

dający Decyzję o Środowiskowych 

Uwarunkowaniach może nałożyć 

monitoring powykonawczy w celu 

sprawdzenia, czy zabezpieczenia 

działają poprawnie i ewentualnie 

zażądać ich zwiększenia.

ź Jakie natężenie hałasu zakła-
dają Państwo w związku z ek-
sploatacją linii kolejowej?

Wykonawca STEŚ wykonuje prze-

gląd terenów podlegających och-

ronie akustycznej na podstawie 

Miejscowego Planu Zagospodaro-

wania Przestrzennego. Natomiast 

tam, gdzie nie ma uchwalonego 

MPZP analizujemy aktualne, fakty-

czne zagospodarowanie terenu i 

wystąpimy do gminy z potwier-

dzeniem kwalifikacji akustycznej 

terenów nie posiadających MPZP. 

Na tej podstawie wyznaczamy za-

kres obszarowy działek, które po-

tencjalnie mogą w przyszłości wy-

magać ochrony przed ponad-

normatywnym działaniem akus-

tycznym (np.. ekrany). Precyzyjna 

analiza emisji hałasu będzie prze-

prowadzona na etapie uzyskiwania 

decyzji środowiskowej. Organ wyda 

stosowne zalecenia odnośnie ek-

ranów akustycznych i innych urzą-

dzeń eliminujących emisję hałasu 

do otoczenia.

 Urszula Wrońska, Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Po-
łomi oraz Beata Tomanek, Dyrektor Przedszkola Wesoły Dzwoneczek 
w Mszanie, po przeprowadzonych konkursach, zostały na kolejne 5 lat 
wybrane na stanowiska kierowników tych placówek.
 Obie panie odebrały już akty powierzenia z rąk wójta Mirosława 
Szymanka. Gratulujemy, życzymy sił i dalszych sukcesów w pracy. Do-
dajmy, niełatwej i bardzo odpowiedzialnej pracy, do której jest coraz 
mniej chętnych. W konkursach wystartowały tylko obecne dyrektorki.

Aż  złotych dochodu 

przyniósł wielkanocny kiermasz 

zorganizowany w Szkole Pod-

stawowej im. św. Kazimierza 

w Mszanie. Pieniądze przez-

naczone zostaną na cele cha-

rytatywne. - Serdecznie dzięku-

jemy wszystkim osobom zaan-

gażowanym w przygotowanie 

kiermaszu: uczniom, rodzicom, 

nauczycielom, babciom i dziad-

kom. Dziękujemy, że zawsze 

możemy na Was liczyć! - mówi 

Marta Cieślik, koordynator akcji.

2066

Udany kiermasz 

charytatywny

Setną rocznicę powrotu części 

Śląska do Polski będziemy świę-

tować na wodzisławskim Rynku, 

2 lipca, a głównym organizato-

rem imprezy będzie GOKiR 

Mszana.

 21 kwietnia zawiązał się Komi-

tet organizacyjny obchodów 

100-lecia powrotu Górnego 

Śląska do Macierzy. Na jego 

czele stanęła senator Ewa Ga-

węda, w skład komitetu weszli 

też przedstawiciele wszystkich 

samorządów powiatu, komen-

danci Policji i Państwowej Straży 

Pożarnej, prezes Towarzystwa 

Miłośników Ziemi Wodzisław-

skiej, wodzisławski prałat ks. 

Bogusław Płonka, dyrektorzy 

Biura Programu „Niepodległa” 

i Narodowego Centrum Kultury.

 Honorowy patronat nad uro-

czystością ma objąć Premier  

Rady Ministrów Mateusz  Mo-

rawiecki, Starosta  wodzisławski 

Leszek Bizoń i Prezydent Wo-

dzisławia Śl. Mieczysław Kieca. 

Wielką atrakcją będzie prze-

marsz grup rekonstrukcyjnych 

w umundurowaniu sprzed 100 

lat i przejście przez bramę 

powitalną, która, tak jak 100 lat 

temu, zostanie ustawiona na 

rynku. Na scenie muzycznej zo-

baczymy Katarzynę Moś, Krzy-

sztofa Respondka, wystąpi 

Orkiestra Rozrywkowa Gminy 

Mszana, Sebastian Riedel i Gru-

bson. W parku miejskim odbę-

dzie się wystawa militariów. 

  - To będzie wielka impreza 

i potężne zadanie organizacyj-

ne. Cieszy mnie, że na głównego 

organizatora pomysłodawcy 

wybrali nasz GOKiR. Jest to wy-

raz zaufania i uznania dla kom-

petencji dyrektora Rafała Ja-

błońskiego i pracowników Oś-

rodka - mówi wójt Mirosław 

Szymanek.  

 Uroczyste obchody 100-lecia 

włączenia Górnego Śląska do 

Polski w Wodzisławiu Śląskim 

dofinansowano ze środków 

Ministra Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego, w tym w ramach 

Programu NIEPODLEGŁA na 

lata 2017-2022. Gmina nie po-

niesie kosztów.

 4 lipca 1922 roku do Wodzis-

ławia wkroczyło Wojsko Polskie. 

Wtedy to rotmistrz WP Józef 

Młodecki wprowadził ulicą 

Dworcową na Rynek trzy szwa-

drony szwoleżerów. „Liczba 

witających Wojsko Polskie miała 

wynosić aż 15 tysięcy. Mszę św. 

odprawił na rynku miejscowy 

proboszcz ks. Franciszek Sch-

nalke. Witali wojsko burmistrz 

Hugon Jerzy Klockiewicz i prze-

wodniczący rady miejskiej Józef 

Michalski” - czytamy w książce 

Piotra Hojki „Czas zmian. Wo-

dzisław”. 

 Datę 4 lipca 1922 roku traktuje 

się symbolicznie jako datę 

powrotu Ziemi wodzisławskiej 

do Polski. (mr)

GOKiR Mszana organizatorem wielkiej imprezy historycznej
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WIEŚCI ZE SZKÓŁ

Najlepsi w konkursie wiedzy pożarniczej

Artur Grzybek z SP w Mszanie 

zajął III miejsce w Powiatowym 

Konkursie Języka Angielskiego 

dla ósmoklasistów „Are you re-

ady for the final clash?” Turniej 

odbył się 4 kwietnia w Liceum 

Ogólnokształcącym im. Nob-

listów Polskich w Rydułtowach.

 Mszańską szkołę reprezen-

towali ponadto: kolega Artura, 

Tymoteusz Grzonka z klasy VIIIa 

oraz Ania Świątek z klasy VIIIb.

Grzegorz Brożek z klasy VIIIa 

i Oliwia Gierlotka z VIIIb Szkoły 

Podstawowej w Połomi zostali 

finalistami Wojewódzkiego Ko-

nkursu Przedmiotowego z Ma-

tematyki dla uczniów SP wo-

jewództwa śląskiego. Warun-

kiem uczestnictwa w finałowej 

rundzie było osiągnięcie 85% 

pozytywnych odpowiedzi na 

poprzednich poziomach.

  Połomscy uczniowie otrzymali 

tytuł finalisty zdobywając od-

powiednią pulę punktów. Ser-

decznie gratulujemy. (ja)

Matematyczni mocarze z Połomi

4 kwietnia w Połomi odbył się 

Gminny Konkurs Ortograficzny 

dla uczniów klas II i III. Celem 

turnieju było wyłonienie ucznia, 

który będzie reprezentował 

gminę w Powiatowym Konkur-

sie Ortograficznym w Gorzy-

cach. Spośród 10 kandydatów 

najlepsza okazała się uczennica 

klasy IIIb SP w Połomi - Karolina 

Czernek. II i III miejsce zajęli 

uczniowie szkoły w Mszanie - 

Filip Zerzoń i Zuzanna Sierny. 

Wszystkim uczestnikom serde-

cznie gratulujemy i życzymy 

dalszych sukcesów. Konkurs 

przygotowały: panie Beata 

Oślizło i Magdalena Szulik. (bo)

Mali mistrzowie ortografii

Artur finalistą konkursu z angielskiego

5 kwietnia odbył się gminny 

etap Ogólnopolskiego Turnieju 

Wiedzy Pożarniczej. Po części 

pisemnej w postaci testu 

wiedzy, zdobywcy pierwszych 

pięciu miejsc w każdej kategorii 

wiekowej odpowiadali ustnie na 

pytania z szerokiego zakresu 

teorii i sprzętu przeciwpożaro-

wego.

 Laureaci w grupie młodszej 

(klasy I-IV):

I - Antoni Jankowski, SP w 

Połomi, II - Ksawery Karkoszka, 

SP w Połomi, III - Martyna 

Powieśnik, SP w Mszanie, IV - 

Mateusz Błatoń - SP w Połomi, 

V - Piotr Zaremba - SP w Go-

gołowej

  Laureaci w grupie starszej (kla-

sy V-VIII):

I - Natalia Komarek - SP w 

Mszanie, II - Natalia Ulman - SP 

w Połomi, III - Julia Rduch - SP w 

Mszanie, IV - Krzysztof Buchta - 

SP w Gogołowej, V - Magdalena 

Komarek - SP w Mszanie.

 Etap powiatowy, z udziałem 

laureatów dwóch pierwszych 

miejsc z obu kategorii, odbę-

dzie się w Połomi. Trzymamy 

kciuki! (mr)

Szymon Szweda, uczeń Zespół 

Szkolno-Przedszkolnego w Po-

łomi wziął udział w konkursie 

audiowizualnym na film o śląs-

kich zwyczajach „Za starego 

piyrwy/Jak się dawniej żyło”. 

Przeprowadził rozmowę ze 

swoim dziadkiem, który w gwa-

rze śląskiej bardzo ciekawie 

opowiadał o tym, jak kiedyś 

Wyróżniony w konkursie audiowizualnym

wyglądało życie codzienne w 

naszym regionie. Pan Stanisław 

Wita jest pasjonatem tradycji 

i śląskiej kultury. Doskonale 

odwoływał się do zwyczajów 

górnośląskich. 

 Wypowiedź dziadka Szymon 

nagrał telefonem i wysłał na 

konkurs. Zdobył wyróżnienie. 

Gratulujemy!
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Śniadanie wielkanocne z tradycjami w tle
20 kwietnia w Połomi odbyło się 

„Śniadanie Wielkanocne” zor-

ganizowane przez Ośrodek Po-

mocy Społecznej w Mszanie. 

Spotkanie miało miejsce w Ok-

tawie Wielkiej Nocy czyli tzw. 

Białego Tygodnia. Wzięły w nim 

udział rodziny objęte wspar-

ciem OPS. 

 Uczestnicy mieli okazję spróbo-

wać tradycyjnych potraw świą-

tecznych, które przygotowały 

panie z Koła Gospodyń Wiejs-

kich w Połomi (m.in. żurku, 

„zimnej płyty” oraz święcelnika), 

posłuchać opowieści Marii Sitko 

o symbolice tradycyjnej palmy 

wielkanocnej i święconce oraz 

obejrzeć prezentację o tradyc-

jach wielkanocnych. 

 - Wydarzenie było okazją do 

spędzenia czasu z rodziną, za-

bawy i rozmowy. W trakcie spo-

tkania rodziny zostały zapro-

szone do wykonania pisanek 

według własnego pomysłu. 

Dzieci korzystały z kącika przy-

gotowanego specjalnie dla 

nich. Było to miejsce, w którym 

mogły pobawić się i zintegro-

wać. Wyposażone zostało w 

gry, klocki, kolorowe pufy i po-

duchy - mówi Mirela Ledwoń, 

kierownik OPS w Mszanie. 

Na zakończenie śniadania pow-

stało pamiątkowe zdjęcie. Każ-

da rodzina otrzymała również 

słodki upominek. 

Wydarzenie zostało zorgani-

zowane dzięki środkom z daro-

wizny Fundacji JSW oraz środ-

kom własnym gminy Mszana.

1 kwietnia w Miejskiej i Powia-

towej Bibliotece Publicznej 

w Wodzisławiu Śl. odbyły się 

powiatowe eliminacje do 67. 

Ogólnopolskiego Konkursu Re-

cytatorskiego. Nie zabrakło 

mszańskich akcentów. 

 W kategorii recytatorów I mie-

jsce zajęła Laura Berger, ucze-

nnica II Liceum Ogólnokształ-

cącego im. Ks. Józefa Tischnera 

w Wodzisławiu, mieszkanka 

Połomi i absolwentka tutejszej 

SP.  Z kolei wyróżnienie w tej 

kategorii w grupie dorosłych 

Recytatorskie talenty na scenie 

konkursu w Wodzisławiu Śląskim

zdobyła Monika Mrozek, mie-

szkanka Mszany.

 Laura zakwalifikowała się do 

przeglądu rejonowego na Ma-

łej Scenie Teatru Polskiego w 

Bielsku-Białej. Gratulujemy!

Palma wielkanocna wykonana 

przez Radę Sołecką w Mszanie 

miała aż 4,60 m wysokości i była 

ozdobą nie tylko konkursu 

w parku, ale również kościoła 

w Mszanie podczas celebracji 

Niedzieli Palmowej.

  - Prace nad palmą zajęły nam 

dwa popołudnia. W zgranej 

ekipie robota szła sprawnie. Do 

kościoła wieźliśmy ją na wozie 

ciągniętym przez traktor, bo 

w samochodzie się nie mieściła 

- mówi Celina Mizia z Rady So-

łeckiej w Mszanie.

 Palma została wykonana 

z dwóch rodzajów żywotnika, 

Ozdoba kościoła i parku

a ozdabiały ją ręcznie robione 

kwiaty, wykończone ozdobną 

siatką i wstążką jutową. (mr)

Laura i Monika w środku
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Chce budzić anioły dobra w sobie i innych
W jej wierszach są ślady wspo-

mnień z dzieciństwa, obrazy 

związane z rodziną i odnale-

zionymi po latach koleżankami, 

zaduma nad zmiennym ludzkim 

losem, obserwacje towarzyszą-

cych nam emocji, a nade 

wszystko tęsknota za wydoby-

ciem z człowieka tego, co w nim 

dobre. To dobro, którego syno-

nimem u Janiny Krzyżok jest 

anioł, to motyw przewodni jej 

pierwszego tomiku wierszy. 

Wydała go własnym sumptem 

rok temu, dokładnie na Dzień 

Matki, jako prezent dla siebie 

i swoich córek, które zachęciły ją 

do publikacji zbioru. - "Obudzić 

anioła" odzwierciedla moje pra-

gnienie, by budzić w sobie 

dobro, iść za tym, co dobre - 

mówi autorka. - To tomik 

wierszy napisanych 2-3 lata 

temu, przed i w czasie pandemii, 

a nawet wcześniej, przetrzymy-

wanych w szufladzie. Była po-

kusa, by coś w nich pozmieniać, 

ale ostatecznie uznałam, że 

wyrażają mnie i moje spojrzenie 

na świat z tamtego okresu. 

Dlatego większość pozostała 

niezmieniona - dodaje.

Drżenie rąk zmienić w świata 
kołysanie

 Choć zdaje sobie sprawę, że 

pisanie wierszy to w dzisiejszym 

świecie strefa niszowa, ta forma 

wyrazu sprawia jej prawdziwą 

radość. Z wykształcenia polo-

nistka, niemal z namaszczeniem 

opowiada o możliwościach, ja-

kie daje warstwa językowa. 

Zarówno autorowi, jak i odbior-

cy wiersza. - Język ma bardzo 

wielkie możliwości, choć dzisiaj 

jest mocno spłycany. W dobie 

komunikatorów społecznych, 

krótkich wiadomości, uważam, 

że poezja wciąż ma sens - mówi.

  Tytułowe budzenie anioła to 

odkrywanie dobra w tym życiu, 

które przeżywamy, zamiast cią-

gle na nie narzekać. "Skrupu-

latnie pielęgnuję własne ułom-

ności,/ z oddaniem otaczam 

opieką słabości./ Czekam na 

cud, chcę zmieniać świat,/ kiedy 

czas zmian we mnie trwa./ 

Wybacz mi. To się nie godzi./ 

Moja małość większa od powo-

dzi. /.../ Panie,/ Może przy Twej 

pomocy zdołam/ obudzić w so-

bie Anioła..."

 W innym wierszu pisze: 

"Chciałabym przeniknąć odda-

lone wizje/ Stać się pożywką 

wygłodniałej myśli/ Drżenie rąk 

zmienić w świata kołysanie/ 

I obudzić mego śpiącego Anio-

ła."

 W rozdziale "Ślady" są wiersze 

nawiązujące do dzieciństwa, 

wnuków i obecnego życia na 

10. piętrze wodzisławskiego 

wieżowca. Autorka urodziła się 

w Mszanie, jej tata, zamiłowany 

pszczelarz, pochodził z Połomi, 

dzieciństwo to przede wszyst-

kim wspomnienia przyrody, łąk 

pełnych kwiatów i szelestu 

miodarki. Życie w mieście jest 

inne, ale również pełne podzi-

wu dla natury - o czym opo-

wiada wiersz "Jaskółczany".

Infantylna nazwa tekstylna

 W tomiku znajdziemy również 

wiersz "Wyścig", o nierównej 

gonitwie człowieka z czasem. 

Ten utwór doczekał się już re-

cytatorskiej premiery - prezen-

towała go w Powiatowym Kon-

kursie Recytatorskim w Wodzi-

sławiu Śl. uczennica połomskiej 

podstawówki, Eliza Berger 

(czyt. obok).

 Nie wszystkie wiersze Janki 

Krzyżok są autobiograficzne, ale 

dość często przelewa na papier 

osobiste doświadczenia. Wiersz 

"Gotowość" powstał kilkanaście 

lat temu, gdy wykryto u niej 

nowotwór. Pisanie było wtedy 

formą odreagowania. "To tylko 

włókniak./ Jakaż to infantylna 

nazwa tekstylna..." - pisała. 

"Trzeba ciąć?/ Cóż, ubytek, 

względnie mały,/ mięsa kawałek 

niedoskonały - ironizowała. Ale 

nie ukrywała obaw. "Zbyt wielu 

kocham, by być obojętną".

Szkoła, dzieci i sklepik 
spożywczy

 Janina Krzyżok całe swoje 

zawodowe życie była związana 

z połomską SP. Prawie 23 lata 

pracowała jako nauczyciel po-

lonista i historyk, a kolejne 14 lat 

jako dyrektor szkoły. Przez 7 lat 

pracę w szkolnictwie łączyła 

z prowadzeniem sklepiku spo-

żywczego w centrum Połomi. 

Wychowała 2 córki, ma wnuka 

Bartosza i wnuczkę Martę. 

 Czasu na czytanie (które uwie-

lbia) i na pisanie wierszy (w czym 

się realizuje) przez ten cały 

okres było bardzo mało. Do-

piero gdy 5 lat temu przeszła na 

emeryturę, zagoniona rzeczy-

wistość trochę zwolniła. 

  Co prawda pani Janka nie stała 

się stereotypową emerytką, 

która rzadko wychodzi z domu 

i całe dnie spędza przed tele-

wizorem. Nadal kilka razy w ty-

godniu pojawia się w szkole, bo 

nadarzyła się okazja wrócić do 

tego, co kocha najbardziej - 

uczenia dzieci. Uczy historii, 

a ostatnio zgłosiła się jeszcze do 

prowadzenia lekcji języka pol-

skiego dla Ukraińców, którzy 

przebywają w naszej gminie. Te 

lekcje, organizowane raz w ty-

godniu w połomskim Ośrodku 

Kultury, dają jej wiele radości.

 Z całą pewnością jednak na 

emeryturze ma więcej czasu 

wolnego. To pozwala jej godzi-

nami czytać (może kilka razy 

wracać do „Pana Tadeusza”) 

oraz rozwijać twórczość poe-

tycką. Nowych wierszy ma już 

tyle, że stanowią gotowy mate-

riał na drugi tomik. Bo, jak mówi 

w wierszu "Głos": "Nie przeżyje 

się życia/ Stojąc tyłem".  (mr)

Eliza trzecia w powiatowej recytacji

Eliza Berger, uczennica kl. 7a SP 

w Połomi zdobyła III miejsce 

w Powiatowym Konkursie Re-

cytatorskim uczniów klas VII-

VIII pod hasłem "Już taki 

jestem". Organizatorem był 

Zespół Szkół nr 1 w Wodzis-

ławiu Śląskim. Laureatka re-

cytowała wiersz Janiny Krzyżok 

"Wyścig" oraz fragment prozy 

Markusa Zusaka "Złodziejka 

książek". Dobór repertuaru, in-

terpretacja tekstu, kultura słowa 

i ogólny wyraz artystyczny Elizy 

zostały wyróżnione przez jury. 

Gratulujemy! (ja)

Janina Krzyżok ze swoim debiutanckim tomikiem
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GKRPA Przyśpieszacze alkoholizmu

Droga większości osób, które 

się uzależniły, zawiera podobne 

elementy. Najpierw jakieś pier-

wsze piwo pite w gronie ró-

wieśników ukradkiem na ko-

mersie, czy w jakimś zacisznym 

tajnym miejscu. Następnie bar-

dziej odważne dawki dyskote-

kowo-osiemnastkowe. Potem 

dorosłe picie już legalne, różnie 

to bywa, może imprezowe, mo-

że zawodowe. I tak sobie ten 

alkohol krąży w życiu jako natu-

ralny element obyczajowości.

 Jeśli jest go za dużo i za często, 

w którymś momencie niepost-

rzeżenie przekracza się granicę 

pomiędzy piciem zwyczajnym, 

a problemowym. Ten proces 

jest zazwyczaj cichutki, nie rzu-

ca się w oczy. Potem już tylko 

latami w swoim tempie idzie 

sobie do przodu. Często jest 

tak, że otoczenie stopniowo 

adaptuje się do tej ścieżki i po-

zostaje obserwatorem bez 

szans na ingerencję. Wszelkie 

uwagi i protesty niewiele dają, 

choroba alkoholowa ma własny 

plan i własny rytm. 

 Bieg choroby może jednak zos-

tać przyspieszony jakimś zda-

rzeniem przełomowym. Obcią-

żenie emocjonalne spowodo-

wane np. utratą kogoś blis-

kiego, obciążenie psychiczne 

związane np. z chorobą. Także 

powstanie dogodnej sytuacji 

do picia np. przejście na eme-

ryturę, praca w miejscu, gdzie 

promowane jest picie, działa jak 

pogłębiacz i przyspieszacz cho-

roby. Styl picia nabiera ostrzej-

szego wymiaru, osoba zatraca 

się. Wtedy takiej osobie wydaje 

się, że przyczyną picia jest 

trudne zdarzenie, a otoczenie 

często „załapuje się” na taką 

argumentację. Prawda jednak 

jest taka, że alkoholizm był 

wcześniej, a określona okolicz-

ność stała się tylko kataliza-

torem. Tylko alkoholik zareagu-

je na stratę bliskiego czy przej-

ście na emeryturę nadmiernym 

piciem. Zdrowy człowiek po 

prostu dźwiga ból psychiczny, 

uruchamiając mechanizmy za-

radcze, by iść dalej, zdrowy 

emeryt nie pójdzie pić, tylko 

zobaczy nowe możliwości oraz 

przestrzeń do dobrej zmiany.

 Każdy rasowy, rozwinięty alko-

holizm ma swoją historię. Zaczy-

na się od wersji mini, później 

korzystając z przyspieszaczy 

przejmuje dominację nad ży-

ciem właściciela. Dla wielu os-

tatnio takim przyspieszaczem 

był COVID i jego następstwa, 

obecnie mierzymy się z nową 

falą obciążeń psychicznych i 

ekonomicznych, które dla wielu 

niestety będą krokiem w głąb 

choroby alkoholowej. 

 Gminna Komisja Rozwiązy-

wania Problemów Alkoholo-

wych w Mszanie tym usilniej 

zaprasza do nieodpłatnego 

korzystania z Punktu Konsulta-

cyjnego dotyczącego uzależ-

nienia.
Agnieszka Brańczyk

Certyfikowany specjalista 
terapii uzależnień

HARMONOGRAM NA MAJ 
10 maja - godz. 14.30 - 15.30: Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Połomi, pokój na III piętrze; godz. 15.40 - 16.40: Urząd Gminy 
Mszana – sala posiedzeń.

HARMONOGRAM NA CZERWIEC
7 czerwca - godz. 14.30 - 15.30: Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Połomi, pokój na III piętrze; godz. 15.40 - 16.40: Urząd Gminy 
Mszana – sala posiedzeń.

Dyżur telefoniczny: 
w każdy poniedziałek i wtorek, godz. 16.00 - 19.00. Tel. 603 333 703  

Zgłoś budynek 
do CEEB

  Do 30 czerwca tego roku każdy 

właściciel lub zarządca budynku 

ma obowiązek zgłosić do Cent-

ralnej Ewidencji Emisyjności 

Budynków źródeł ogrzewania 

oraz stosowanych do ogrze-

wania paliw. Obowiązek ten 

wszedł w życie 1 lipca 2021 r.

 Obowiązek dotyczy zarówno 

budynków i lokali mieszkalnych, 

jak i niemieszkalnych. 

 Deklarację można złożyć w for-

mie elektronicznej (przy użyciu 

Profilu Zaufanego lub e-dowo-

du) lub papierowo składając 

deklarację w urzędzie gminy. 

Deklaracje w wersji papierowej 

są do pobrania w Punkcie 

Obsługi Klienta Urzędu Gminy 

w Mszanie, ul. 1 Maja 81.

 W przypadku budynków nowo 

powstałych i budynków, w któ-

rych nastąpiło uruchomienie 

nowego źródła ciepła po 1 lipca 

2021 r. czas na zgłoszenie do 

CEEB wynosi 14 dni.

 Po więcej informacji możecie 

Państwo dzwonić do urzędu - 

tel.: 32 475 97 76, 475 97 48, 32 

475 97 47.  (mr)

Śląski Ośrodek Doradztwa Rol-

niczego PZDR w Wodzisławiu 

Śl. zaprasza rolników na kon-

sultacje i pomoc w wypełnianiu 

wniosków o płatności bezpoś-

rednie. Dyżury odbywać się 

będą w biurze PZDR, znajdu-

jącym się w Wodzisławiu Ślą-

skim przy ulicy Jana 16.

 Jednocześnie informujemy, że 

wnioski o płatności bezpośre-

dnie i obszarowe standardowo 

można składać do 15 maja (w 

2022 roku 15 maja wypada 

Dyżury doradcy rolniczego w Wodzisławiu Śl.

w niedzielę, a więc do 16 maja). 

Wnioski składa się drogą ele-

ktroniczną do Agencji Restru-

kturyzacji i Modernizacji Rolni-

ctwa.

 Dla zainteresowanych - kontakt 

telefoniczny do doradcy z Śląs-

kiego Ośrodka Doradztwa Rol-

niczego - bezpośrednio na nr 

komórkowy: 515 275 928. (dp)

Urząd Gminy przypomina, że 

do 15 maja należy uiścić opłatę 

od posiadania psów. Wynosi 

ona 30 złotych na rok od jed-

nego psa. Mieszkańcy, będący 

właścicielami czworonoga, 

którzy jeszcze nie zgłosili psa, 

powinni to uczynić wypisując 

w Urzędzie Gminy lub u sołtysa 

oświadczenie o posiadaniu 

psów lub pismo o ewentualnym 

przysługującym zwolnieniu wy-

nikającym z ustawy. Z opłaty 

Przypomnienie o opłacie od posiadania psa
zwolnione są: osoby o znacz-

nym stopniu niepełnosprawno-

ści - z tytułu posiadania jednego 

psa; osoby niepełnosprawne - z 

tytułu posiadania psa asystują-

cego; osoby w wieku powyżej 65 

lat prowadzące samodzielnie 

gospodarstwo domowe - z tytu-

łu posiadania jednego psa; 

płatnicy podatku rolnego od 

gospodarstw rolnych - z tytułu 

posiadania nie więcej niż dwóch 

psów.

Obowiązek ten reguluje uchwa-

ła Rady Gminy Mszana z dn. 

29.11.2021 r. Opłata jest płatna 

bez wezwania w terminie do 15 

maja lub w terminie 14 dni od 

dnia wejścia w posiadanie psa. 

Jeżeli osoba posiadająca psa 

weszła w jego posiadanie po 

dniu 30 czerwca roku podatko-

wego, opłatę pobiera się w wy-

sokości połowy stawki. Jeśli psa 

już nie mamy, należy go w ciągu 

14 dni wyrejestrować. (ag)
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Opłata za odbiór odpadów dotyczy także uchodźców

Od 1 kwietnia mieszkańcy 

gminy, którzy przyjęli pod swój 

dach obywateli Ukrainy, mają 

obowiązek zgłosić ich do dekla-

racji o wysokości opłaty za gos-

podarowanie odpadami komu-

nalnymi. Wszystkie rodziny 

zostały o tym poinformowane 

i składają te deklaracje najczęś-

ciej wraz z wnioskami o  świad-

czenie pieniężne z tytułu zak-

waterowania i wyżywienia. 

 Przypomnijmy, że zgodnie z ro-

zporządzeniem Rady Ministrów 

z dnia 15 marca 2022 r. w spra-

wie maksymalnej wysokości 

świadczenia pieniężnego przy-

sługującego z tytułu zapewnie-

nia zakwaterowania i wyży-

wienia obywatelom Ukrainy 

oraz warunków przyznawania 

tego świadczenia i przedłu-

żania jego wypłaty, mieszkańcy 

gminy, którzy przyjęli pod swój 

dach obywateli Ukrainy ucie-

kających przed wojną, mogą 

ubiegać się o świadczenie w wy-

sokości 40 zł za osobę dziennie.

 - Nie ukrywam, że konieczność 

ujęcia uchodźców z Ukrainy 

w deklaracjach śmieciowych 

przez mieszkańców była trudną 

decyzją. Bardzo doceniamy 

mieszkańców, którzy otworzyli 

swoje domy dla uchodźców, jes-

teśmy im wdzięczni, jako sa-

morząd wspieramy też te ro-

dziny, będąc z nimi w ciągłym 

kontakcie. Temat śmieci oma-

wialiśmy na posiedzeniu Kon-

wentu gmin powiatu wodzis-

ławskiego i uznaliśmy, że jest to 

konieczne rozwiązanie. Koszt 

odbioru odpadów jest jednym 

z kosztów bytowania każdej ro-

dziny na terenie gminy, wszyscy 

go ponoszą - mówi wójt  Msza-

ny, Mirosław Szymanek. (mr)

Magazyn odzieży 
w nowym miejscu

Żeby było trochę więcej radości w święta
Od początku rosyjskiej inwazji 

zbrojnej na Ukrainę już 142 

obywateli Ukrainy, uciekających 

przed wojną, otrzymało pomoc 

w Gminie Mszana. Obecnie 

przebywa u nas 118 osób, w tym 

77 mieszka w domach prywa-

tnych, natomiast 41 w miejs-

cach zakwaterowania  zbioro-

wego: w mszańskiej Szatni 

Sportowej i w salkach kateche-

tycznych przy parafii św. Jerze-

go. Niektóre z kobiet pracują już 

na okres próbny w różnych 

zakładach w regionie. Prawie 30 

dzieci uczy się w naszych SP, a 6 

uczęszcza do przedszkoli. 

 Na specjalny rachunek ban-

kowy uruchomiony przez gmi-

nę, na pomoc uchodźcom wpły-

nęło dotychczas 16.900 zł. Z 

tych darowizn zostały m.in. 

przygotowane paczki z żywno-

ścią i świątecznymi wypiekami, 

które przekazano mieszkają-

cym u nas Ukraińcom w piątek, 

22 kwietnia, z okazji prawosław-

nych świąt Wielkiej Nocy. 

 - Za przygotowanie paczek 

bardzo dziękujemy kierowni-

kowi i pracownikom Ośrodka 

Pomocy Społecznej. Mam na-

dzieję, że te artykuły pomogły 

przygotować prawosławne 

święta i nasi goście mieli trochę 

więcej radości - mówi wójt 

Mirosław Szymanek. - Dziękuję 

również wszystkim osobom, dla 

których los obywateli Ukrainy 

nie jest obojętny. Dziękuję 

mieszkańcom i przedsiębior-

com za okazaną pomoc. Dzię-

kuję również pracownikom 

Urzędu Gminy i wszystkich 

jednostek organizacyjnych za 

dostosowanie się do nowej 

sytuacji. Szczególne  podzięko-

wanie składam pani Joannie 

Szymańskiej, koordynatorowi 

pomocy humanitarnej na tere-

nie naszej gminy - dodaje wójt.

 Przed świętami drobne upomi-

nki dla dzieci z Ukrainy oraz 

dzieci z rodzin, które je goszczą, 

przygotowały także parafie w 

Mszanie i Połomi. 

Magazyn odzieży i obuwia dla 

obywateli Ukrainy, który do tej 

pory znajdował się w Ośrodku 

Kultury w Połomi, został 

przeniesiony do budynku 

Polskiego Związku Hodowców 

Gołębi Pocztowych przy ul. 

Sportowej w Mszanie (obok 

boiska Startu Mszana). Punkt 

jest czynny we wtorki od godz. 

16.00 do 17.30 oraz w środy i 

czwartki od 8.00 do 9.30.

Osoby, które chcą przekazać 

ubrania oraz obuwie i wesprzeć 

tym samym Ukraińców, mogą je 

dostarczyć bezpośrednio do 

magazynu lub codziennie (w 

dni robocze) do ośrodków 

kultury w Mszanie i Połomi w 

godzinach ich funkcjonowania.

- Serdecznie dziękujemy 

członkom mszańskiego Koła 

P Z H G P  z a  u ż y c z e n i e  

pomieszczenia - mówi Rafał 

Jabłoński, dyr. GOKiR Mszana.

 Gmina przekazała również 

zebrane wcześniej środki medy-

czne, np.  bandaże, opatrunki, 

plastry i jedzenie liofilizowane 

do specjalnego konwoju, który 

wyruszył z Jastrzębia Zdroju na 

Ukrainę. Dary zostaną przekaza-

ne do osób potrzebujących 

w okolicach Chersonia i Nikoła-

jewa.  (mr)

Paczki od parafii sprawiły 
dużo radości dzieciom

Przygotowywanie i przekazywanie paczek żywnościowych
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WIEŚCI Z URZĘDU

reklama

Pozyskano dofinansowanie na atrakcje turystyczne

19 kwietnia Gmina Mszana 

podpisała umowę o dofinanso-

wanie projektu pn. „Zwiedzaj  

i poznawaj - na szlaku wież i pla-

tform widokowych w Eurore-

gionie Silesia w ramach Progra-

mu INTERREG V-A Republika 

Czeska-Polska, Osi Prioryte-

towej 2 - Rozwój potencjału 

przyrodniczego i kulturowego 

na rzecz wspierania zatrudnie-

nia”. Projekt został wybrany do 

dofinansowania i będzie reali-

zowany od kwietnia do listo-

pada 2022. 

 Całkowite, planowane wydatki 

kwalifikowalne mikroprojektu 

wynoszą: 58.480,70 EUR. Mak-

symalne dofinansowanie z Eu-

ropejskiego Fundusz Rozwoju 

Regionalnego: 30.000,00 EUR, tj. 

51,30%. Partnerami projektu są: 

po stronie polskiej - Gmina 

Mszana, po stronie czeskiej - 

Budišov nad Budišovkou, przy 

czym partnerem wiodącym jest 

Gmina Mszana. 

 W ramach projektu zaplano-

wano stworzenie infrastruktury 

uzupełniającej platformę wido-

kową w Mszanie (remont par-

kingu dla samochodów), usta-

wienie tablicy z mapą szlaku 

wież i platform widokowych 

oraz druk pocztówek. (pg)

MSZANA - ul. 1 Maja 81 (budynek Urzędu Gminy)
od poniedziałku do piątku, godz. 7.30 - 15.30

POŁOMIA - ul. Centralna 93 (budynek „starej szkoły”)
od poniedziałku do piątku, godz. 8.30 - 16.30

MOP Mszana Południe będzie niższej kategoriiNowy konkurs

biblioteczny

Z okazji Światowego Dnia Książ-

ki i Praw Autorskich Gminna 

Biblioteka Publiczna w Mszanie 

organizuje konkurs z nagro-

dami pt. „Book in a box, czyli 

Książka w pudełku”. Konkurs 

trwa do 31 maja. Skierowany 

jest do dzieci i młodzieży z tere-

nu gminy (wraz z rodzicami). 

Zadanie polega na stworzeniu 

„książki w pudełku”. Prace oce-

niane będą w kategorii indy-

widualnej (samodzielna praca 

dziecka/nastolatka) oraz zes-

połowej (rodzina). O co chodzi?

 - W pudełku, np. po butach,  

tworzycie przestrzenną „ilus-

trację” do ulubionej książki lub 

bajki. Pracę oddajecie do jednej 

z bibliotek: w Mszanie, w Połomi 

lub Gogołowej - mówi Eliza 

Sicińska-Hajska, dyr.. biblioteki.

  Zachęcamy do udziału. (eh)

Po kilku nierozstrzygniętych 

postępowaniach na wyłonienie 

dzierżawcy MOP Mszana Połu-

dnie i dostosowania go do 

kategorii II, Generalna Dyrekcja 

Dróg Krajowych i Autostrad po-

djęła decyzję o obniżeniu jego 

kategorii. W marcu ogłosiła 

przetarg na uzupełnienie ist-

niejącej infrastruktury (jezdnie 

manewrowe, stanowiska posto-

jowe oraz oświetlenie) o urzą-

dzenia wypoczynkowe i obiekty 

higieniczno-sanitarne niezbęd-

ne na podstawowym MOP-ie 

kategorii I. Ma tu powstać 

jedynie budynek higieniczno-

sanitarny, plac zabaw, strefa 

odpoczynku i konstrukcja do 

odśnieżania samochodów cię-

żarowych i planowane jest 

nasadzenie zieleni. 

  - Dobrze, że cokolwiek zosta-

nie zrobione, ale to błąd, że 

w takim miejscu nie powstanie 

przynajmniej stacja benzynowa, 

jeśli już nie ma chętnych do 

budowy moteli i restauracji - 

uważa wójt gminy Mszana 

Mirosław Szymanek. W sprawie 

zagospodarowania MOP-u 

interweniował on wielokrotnie 

w GDDKiA, pisał do premiera 

rządu i próbował zainteresować 

budową stacji paliw spółkę 

Orlen.  - MOP Mszana Południe 

to pierwsze miejsce obsługi na 

autostradzie dla kierowców 

wjeżdżających do naszego kraju 

z Czech. Nie będzie przesadą 

stwierdzenie, że brak zagospo-

darowania tego terenu wpływa 

niekorzystnie na wizerunek na-

szego kraju - zauważa wójt.

 Od 2014 roku na odcinku A1, na 

terenie Gminy Mszana pozos-

taje niezagospodarowany duży 

teren przeznaczony pod MOP. 

Gmina ma z tego tytułu usz-

czuplone wpływy podatkowe. 

Kilka ogłaszanych przez GDD-

KiA przetargów nie przyniosło 

rozstrzygnięcia z powodu braku 

ofert. Zagospodarowany został 

tylko MOP Mszana Północ. 

Dzierżawcą tego terenu jest 

koncern BP.  (mr)
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WIEŚCI SPORTOWE

TELEADRESY

Ośrodek Zdrowia w Mszanie

tel. 32/ 472 00 28

Ośrodek Zdrowia w Połomi

tel. 32/ 476 04 29

Poczta Polska Oddział w Mszanie

tel. 32/ 472 00 90

Bank Spółdzielczy Jastrzębie 
Zdrój/Oddział Mszana

tel. 32/ 478 95 32

Szkoła Podstawowa w Mszanie

www.zs-mszana.com,

tel. 32/ 472 02 01,

e-mail: gim-mszana@wp.pl

 w Gogołowej

www.zsgogolowa.cp9.vpsi.pl

tel./fax: 32/ 476 04 77,

e-mail: zs.gogolowa@wp.pl

Zespół S-P w Połomi

www.zsppolomia.pl

tel./fax: 32/ 476 04 93

dyrektor.zsp.polomia@op.pl

Przedszkole w Mszanie

tel. 32/ 472 00 78, 885 980 000

przedszkole.mszana@gmail.com

GOKiR w Mszanie

www.gokir-mszana.pl

tel./fax: 32 4720076

e-mail: kontakt@gokir-mszana.pl

Ośrodek Kultury w Połomi

tel. 32/ 4760415, 4752935

e-mail: polomia@gokir-mszana.pl

Ośrodek Kultury w Gogołowej

tel. 533098051

i.lisnikowska@gokir-mszana.pl

Gminna Biblioteka w Mszanie

tel. 32/472 00 20,

e-mail: biblioteka.mszana@onet.pl

Gminny Ośrodek Sportu

www: gosmszana.pl

tel. 32/ 476 00 12,

e-mail: 

SP

Parafia Rzymsko-Katolicka 
pw. Św. Jerzego w Mszanie

www.parafiamszana.pl

tel. 32/ 472 00 93

Parafia Rzymsko-Katolicka 
pw. Nawiedzenia Najświętszej 

Marii Panny w Połomi

www.parafiapolomia.prv.pl

tel. 32/ 476 04 70

Państwowa Straż Pożarna 
w Wodzisławiu Śl.

tel. 32/453 93 93

Komenda Powiatowa Policji
w Wodzisłąwiu Śl.

453 72 00

TAURON Polska Energia

tel. 32/ 303 03 03

biuro@gos.mszana.finn.pl

Start zbiera punkty w ważnych meczach
Bardzo intensywnie zapowiada 

się najbliższy miesiąc dla na-

szych piłkarzy. Od końca kwiet-

nia do końca maja będą mieli 

do rozegrania po sześć spotkań.

 A-klasowy Start pnie się w górę 

w tabeli i zajmuje już 4 miejsce. 

Mszanianie zdobywają cenne 

punkty w meczach wyjazdo-

wych. 10 kwietnia zremisowali 

2:2 w Gaszowicach, 16 kwietnia 

przywieźli bezbramkowy remis 

z Orzepowic, a 24 kwietnia po-

konali na wyjeździe LKS Ba-

ranowice 2:1. 

 30 kwietnia grają u siebie z MKS 

Czerwionka (godz. 16:30). 3 ma-

ja jadą na mecz do Bełku, zaś 

7 maja do Radziejowa. 18 maja 

zostanie rozegrany mecz Start - 

Płomień Ochojec, który nie od-

był się 2 kwietnia z powodu 

złego stanu boiska. Spotkanie 

w Mszanie o godz. 17:00.

 W weekend 21-22 maja na-

szych czeka wyjazd do Janko-

wic, a 28 maja podejmą Górnika 

Radlin, który aktualnie jest 

liderem tabeli.

 Również przed V-ligowym 

Płomieniem Połomia do końca 

maja sześć spotkań. Zespół z ul. 

Centralnej po 21 kolejkach 

zajmuje 11 miejsce w tabeli. 

9 kwietnia udało mu się zre-

misować 1:1 z wiceliderem 

w Krzyżanowicach, niestety ty-

dzień później połomianie ulegli 

na własnym boisku Gwieździe 

Skrzyszów 2:3. Zaś 23 kwietnia 

przegrali 0:2 w Chwałowicach.

 30 kwietnia grają u siebie 

z Fortecą Świerklany (godz. 

17.00). 3 maja na boisku w Po-

łomi odbędzie się odwołany 

2 kwietnia mecz z Silesią Lu-

bomia (godz. 17:00). 7 lub 8 

maja nasi jadą do Tworkowa, 

a 14 maja podejmą GKS II Jas-

trzębie. Następny weekend to 

znów wyjazd - tym razem do 

Krzanowic. 25 maja Płomień 

zmierzy się u siebie z zespołem 

z Nędzy, a 28-29 maja czeka ich 

mecz z Granicą Ruptawa.

 Kluby zapraszają do kibico-

wania. Bieżące informacje na ich 

profilach fb.  (mr)

W dniach 9-10 kwietnia zostały 

rozegrane trzecia i czwarta 

kolejka I ligi skata sportowego. 

Występująca w I lidze drużyna 

SC GOKiR Mszana zdobyła III 

i IV miejsce i awansowała z zaj-

mowanego po drugiej kolejce 

10 miejsca na miejsce 5. 

 Na pierwszym miejscu jest 

obecnie klub Amicus Katowice. 

Udane wiosenne starty kolarzy
Pełną parą ruszył wiosenny 

sezon w kolarstwie, w którym 

startują młodzi reprezentanci 

naszej gminy trenujący w klubie 

LKK GOS Mszana. I to startują 

z sukcesami. 

 Podczas rybnickiego Maratonu 

MTB Bike Atelier, 24 kwietnia, I 

miejsce w swojej kategorii 

wiekowej zajął 

 w kategorii family 

open. 

 10 kwietnia startujący w Ryduł-

towskim Festiwalu Rowerowym 

zawodnik LKK GOS Jan Kończak, 

po zaciętej walce zajął II lokatę. 

A 9 kwietnia w Zielonej Górze-

Zabór odbyła się jazda na czas 

Staś Woźnica, 

był też szósty

Skaterzy na piątym miejscu

w ramach Pucharu Polski. Star-

towała tam nasza para młodzi-

czek i juniorka młodsza. 5 miej-

sce w jeździe parami na czas 

zajęły Zuzanna Zielonka i Julia 

Pośpiech. W jeździe indywi-

dualnej Paulina Hojka była 39.

Drugą lokatę zajmuje Jedność 

Przyszowice, a trzecią Bolesław 

Łaziska. Drużyna z Mszany jest 

najwyżej sklasyfikowaną ekipą 

z okręgu Śląsk-Południe.

 W kwietniowych rozgrywkach 

nasi skaterzy wystąpili w skła-

dzie: Adam Wodecki, Paweł Ca-

panda, Mariusz Pawelec, Marek 

Sosna i Jerzy Polnik. (jp)

W Orzepowicach Start nie zdobył bramek, ale też ich nie stracił

Stanisław Woźnica Jan Kończak (w środku)
na zawodach w Rydułtowach

http://www.cpk.pl
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WARTO WIEDZIEĆ

Cennik opłat  za reklamę 
w „Naszych Wieściach 

Gminnych”

cała strona A4 - 500 złotych

1/2 strony A4 - 250 złotych

1/3 strony A4 - 150 złotych

1/4 strony A4 - 100 złotych

1/8 strony A4 - 50 złotych

Reklamę w wersji elektronicznej 

należy przesłać na adres: 

promocja@mszana.ug.gov.pl

Więcej informacji pod nr tel.: 

32 475 97 44.

Opłatę należy wpłacić 

na konto

Gminnego Ośrodka Kultury 
i Rekreacji w Mszanie

34 8470 0001 2001 0050 0089 
0001

ogł. drobne w ramce - 10 zł

Na stronę tytułową 
reklam nie przyjmujemy!

Miesięcznik społeczno-kulturalny   NASZE WIEŚCI GMINNE

Wydawca: Gminny Ośrodek Kultury i Rekreacji w Mszanie, ul. Mickiewicza 92, 44-325 Mszana

Redaktor naczelny: Mirosława Książek-Rduch

Druk: LEGIS, ul. Jastrzębska 157, 44-304 Wodzisław Śl.

Tekstów niezamówionych redakcja nie zwraca. Zastrzega się prawo skracania i redagowania.

Nakład: 1500 egzemplarzy

Kontakt: tel. 32/475 97 54, e-mail: promocja@mszana.ug.gov.pl

Numery telefonów 

Urzędu Gminy

WÓJT GMINY 
Mirosław Szymanek 

32 4759740

Zastępca Wójta Gminy
Błażej Tatarczyk

 32 475 97 51

Sekretarz Gminy  
Joanna Szymańska 

 32 475 97 42

REFERAT ADMINISTRACJI, 
EDUKACJI, INFORMACJI

Kierownik - Katarzyna Bylicka 

 32 475 97 53

Obsługa Rady Gminy

32 475 97 44

Dowody, działalność gosp.

32 475 97 68

Promocja, informacja

32 475 97 54

REFERAT FINANSÓW 
I BUDŻETU

Skarbnik - Małgorzata Gąsior

 32 475 97 50

Podatki

32 475 97 65

Podatki od środków transportu 

32 475 97 64

REFERAT GOSPODARKI 
KOMUNALNEJ

Kierownik - Dorota Rajszys 

32 475 97 48

Wycinka drzew

32 475 97 59

Gospodarka komunalna

32 475 97 47

Drogi 

32 475 97 41

REFERAT PLANOWANIA                 
I INWESTYCJI

Kierownik - Aleksandra Tkocz

 32 475 97 46

Planowanie przestrzenne

32 475 97 45

ZARZĄDZANIE KRYZYSOWE

32 475 97 67

URZĄD STANU CYWILNEGO

Ewidencja ludności

32 475 97 69

OŚRODEK POMOCY 
SPOŁECZNEJ

Kierownik - Mirela Ledwoń

ul. Centralna 93, 44-323 Połomia, 

tel.  32 472 00 42

www.opsmszana.pl

Gmina Mszana zaprasza miesz-

kańców do korzystania z bez-

płatnych porad prawnych, dos-

tępnych w każdym sołectwie. 

Radca prawny pani Jolanta 

Podleśny dyżuruje trzy razy 

w miesiącu, kolejno w:

 Mszana - w każdy pierwszy 

czwartek miesiąca, w Urzędzie 

Gminy (godz. 14.00-17.00)

 Połomia - w każdy drugi czwa-

rtek miesiąca, w Ośrodku Kul-

tury (godz. 14.00 - 17.00).

 Gogołowa - w każdy trzeci pią-

tek miesiąca w filii biblioteki 

(godz. 14.00 - 17.00).

  Zgłoszenia telefoniczne - pod 

nr tel. (32) 475 97 54 w godzi-

nach pracy urzędu gminy.

 Również powiat prowadzi sieć 

punktów porad prawnych, oby-

watelskich oraz mediacji. Pun-

kty znajdują się w Wodzisła-

wiu, Rydułtowach i Pszowie.

 Pomoc przysługuje osobom, 

które nie są w stanie ponieść 

kosztów odpłatnej porady. (mr)

Darmowe porady 
prawne

Koszty komunikacji miejskiej 

jeszcze nigdy nie rosły w tak 

szybkim tempie. Główny po-

wód to oczywiście galopujące 

ceny paliw. Tylko w tym roku 

wzrosły one o blisko 70%. Tak 

na przykład, główny wyko-

nawca zleceń - Międzygminna 

Komunikacja Autobusowa (były 

PKM), na początku roku za litr 

oleju napędowego w ramach 

zamówienia hurtowego płacił 

4,13 zł netto, natomiast obecnie 

cena waha się w okolicach 7 zł. 

Do tego dochodzą pozostałe 

wzrosty kosztów, z którymi 

boryka się zdecydowana więk-

szość przedsiębiorstw niezależ-

nie od branży. 

 Reakcja władz MZK była 

koniecznością. Najpierw Zarząd 

Związku zdecydował o wzroście 

cen biletów. Od maja zapłacimy 

za nie średnio 20% więcej. Cena 

najtańszego biletu jednorazo-

wego normalnego wzrośnie 

z 1,6 zł do 2 zł (bilet do trzech 

przystanków), natomiast najd-

roższego z 6 zł do 7 zł (powyżej 

18 przystanków). Cena biletu 

Od maja droższe bilety MZK

miesięcznego wzroście ze 120 

do 140 zł (obszar jednej gminy) 

i ze 136 zł do 164 zł (na terenie 

wszystkich 10 gmin Związku). 

 Wpływy ze sprzedaży biletów 

są jednym z elementów finan-

sowania komunikacji autobu-

sowej i w dużej mierze niewys-

tarczającym. Główny ciężar spo-

czywa na barkach gmin, które 

pokrywają chociażby koszty 

przejazdów ulgowych, czy 

bezpłatnych dostępnych dla 

określonej w regulaminie grupy 

pasażerów. Dlatego też kolej-

nym krokiem była decyzja Zgro-

madzenia MZK (wszystkich 

gmin członkowskich) o pod-

niesieniu stawki dotacji wpłaca-

nej do Związku przez Gminy. 

Wzrosła ona z 7,30 zł za zrea-

lizowany kilometr do 7,50 zł. (rj) 

Informacja o dyżurach sołtysów

pobierających podatek

W maju sołtysi będą pobierać 

drugą ratę podatku od nieru-

chomości i rolnego.

 Sołtys Mszany Ilona Mura 

będzie dyżurować w dniach 9 - 

16 maja w Urzędzie Gminy 

Mszana. W poniedziałek od 

8.00 do 17.00, wtorek-czwartek 

od 8.00 do 15.00, w piątek od 

8.00 do 14.00.

 Sołtys Połomi Magdalena 

Herman będzie dyżurować na 

parterze Ośrodka Kultury w Po-

łomi od 12 do 16 maja od go-

dziny 7.15 do 14.30, a w sobotę, 

14 maja, od 8.00 do 12.00.

 Sołtys Gogołowej Wioleta 

Szotek będzie dyżurować od 12 

do 16 maja od godz. 8.00 do 

12.00 w pomieszczeniach Filii 

Gminnej Biblioteki Publicznej, 

a w sobotę, 14 maja, od godz. 

8.00 do 10.00.

 Sołtysi proszą o zabranie ze 

sobą decyzji podatkowych. Jest 

możliwość płacenia kartą. (mr)



TO CIEKAWE

reklama

Wiosna w Mszanie oczami przedszkolaków

Przedszkole „Wesoły dzwone-

czek" w Mszanie zorganizowało 

konkurs plastyczny „Wiosna 

w mojej miejscowości”. Zada-

niem przedszkolaków było wy-

konanie pracy z charakterys-

tycznym widokiem, miejscem 

czy zabytkiem naszej miejsco-

wości. Dzieciom Mszana kojarzy 

się przede wszystkim z zabyt-

kowym kościołem, kapliczkami, 

parkiem i żółtym mostem nad 

autostradą.

 Prace były oceniane w dwóch 

kategoriach wiekowych: dzieci 

młodsze i dzieci starsze. W gru-

pie maluchów najwyżej ocenio-

no pracę Oli Klimek. II miejsce 

zajął Szymon Widuch, a III - 

Lena Sobańska. Wyróżnienie 

otrzymał Mateusz Piechaczek. 

Cała czwórka laureatów uczę-

szcza do grupy przedszkolnej 

Żabki. Wśród dzieci starszych 

I miejsce zajął Natan Szymura 

(grupa Biedronki), II - Hania 

Krzyształa, a III - Dominik Stus 

(grupa Motylki). Wyróżnienie 

trafiło do Aleksandry Paszylki.

 Piękne prace konkursowe moż-

na podziwiać na gazetce w ko-

rytarzu mszańskiego przed-

szkola. (mr)

Gospodynie wiejskie z Połomi 

promowały święcelnik na Wys-

tawie potraw wielkanocnych 

zorganizowanej przez Powiat 

Oświęcimski, 2 kwietnia w Po-

lance Wielkiej.

 - Pojechaliśmy tam razem z zes-

połem Połomianka jako goście 

ze Śląska. Wystawiliśmy połom-

skie święcelniki i inne potrawy, 

a zespół zaprezentował swoje 

pieśni - mówi Aniela Szulik 

z KGW Połomia. (mr)

Promowały święcelnik

Grupa Teatralna Kredens dzia-

łająca w GOKiR Mszana wystę-

puje na scenach Domów Kultury 

w całym regionie. W ostatnim 

czasie prezentowała się w Paw-

łowicach, Suszcu, Rybniku, 

Świerklanach i Niewiadomiu.   

 Artyści kontynuują trasę pre-

zentującą widowisko pt. „Wese-

le”. Przypominają, jak wyglądał 

tradycyjny śląski obrzęd. Są 

więc dawne zwyczaje związane 

z zaślubinami, m.in. smowy, 

wykupiny, błogosławieństwo 

rodziców, zabawa i oczepiny. (rj)

Teatr KREDENS w trasie artystycznej

Teatr Kredens w „Weselu”



FOTOMIGAWKI

Koziołek Klemens z bibliotekarkami zwiedzał naszą gminę

W dniach 12-20 kwietnia 2022 r. 

w mszańskiej bibliotece gościł 

bardzo nietypowy gość – Kozio-

łek Klemens z Miejsko-Gminnej 

Biblioteki Publicznej w Wieru-

szowie. Klemens to maskotka 

i symbol Wieruszowa, która po-

dróżuje po całej Polsce i odwie-

dza tam biblioteki, poznaje no-

we, ciekawe miejsca i ludzi. 

Swoje przygody relacjonuje 

w dzienniku podróży, a poma-

gają mu w tym bibliotekarze 

z odwiedzanych miejsc.

 - Nasz gość zawitał do nas 

przed samymi Świętami Wielka-

nocnymi, dlatego postanowi-

łyśmy zaznajomić go z lokalny-

mi tradycjami - mówi dyrektor 

biblioteki w Mszanie, Eliza 

Sicińska-Hajska. - Najpierw 

zwiedził nasze trzy biblioteki, 

gdzie zapoznał się z księgo-

zbiorami, pomagał w bibliote-

karskiej pracy i jako pierwszy 

odpakował książki do nauki ję-

zyka polskiego, które zostały 

zakupione dla naszych gości – 

uchodźców z Ukrainy - dodaje.

  Pobyt Klemensa w gminie był 

bardzo intensywny – odwiedził 

Urząd Gminy w Mszanie, gdzie 

„przyjął” go pan wójt, Mirosław 

Szymanek. Klemens podziwiał 

też nietypowy zegar w centrum 

Mszany w kształcie szybu gór-

niczego i zapoznał się z historią 

górnictwa i okolicznych kopalń, 

przedstawioną na dwóch plat-

formach widokowych.

- Poznał również zwyczaje i po-

trawy świąteczne naszej gminy. 

Dowiedział się o corocznym 

konkursie na najpiękniejszą pal-

mę i widział 10-metrową palmę 

ustawioną w parku. Usłyszał 

także o święcelniku. To półsłod-

kie ciasto drożdżowe z nadzie-

niem... mięsnym, pieczone tylko 

raz w roku, w Wielki Piątek. 

Koziołek miał okazję spróbo-

wać tego specjału od jednej 

z naszej bibliotekarek i był mile 

zdziwiony, że to takie pyszne 

danie - śmieje się dyrektor 

biblioteki.

 Klemens wpadł również z wizy-

tą do uczniów SP w Mszanie 

i spotkał się z przedszkolakami 

w Parku Aktywnej Rekreacji. 20 

kwietnia wyruszył w dalszą 

podróż – do biblioteki w Ka-

towicach. Zdjęcia i wpis z dzie-

nnika podróży Klemensa mo-

żecie zobaczyć na stronie www 

oraz Facebooku biblioteki. (eh)

Przed atrakcjami turystycznymi

W szkole w Mszanie

W gabinecie wójta

W bibliotekach

W parku z przedszkolakami


